

# Viborg stifts Gudstjenesteudvalg

Referat fra møde torsdag d. 21. april kl. 14 – 16.30 i Herning Kirkesal, Østre Kirkevej 1, 7400 Herning

Alle til stede, men Heidi kom lidt senere.

## Dagsorden:

1. Præsentation af Herning kirke ved Arne (det er "dagens "forstyrrelse"!"). Vi får taget et billede af gruppen mens vi er i kirken – eller går udenfor  
Vi fik en meget fin og grundig rundvisning af Arne – både i kirken og Kirkehuset. Billedet blev taget til sidst, da vi skulle hjem.
2. Velkommen og præsentation af Heidi.  
Blev udsat til Heidi kom frem. Hun har en masse erfaringer med fra Sydhavns pastorat, som kan komme os til gode i udvalget.
3. Orientering fra stiftspræsten – siden sidst  
Thomas F orienterede om gudstjenestesparringer, opgaverne i forbindelse med FUVs "specialuddannelse i liturgi" – herunder en opgave om rytme, flow og puls i gudstjenesten, som affødte en masse kommentarer. Han fortalte også om kursus i klasseledelse, en workshop om kirkebønnen, liturgi til Ukraine-andagt, ny liturgi til ordinationsgudstjenesterne og om arbejdet med Folkekirkens Nødhjælps 100-års jubilæumsgudstjeneste i Viborg Domkirke.
4. Vidensdeling. Hvad vi tog med os fra FUVs liturgikonference i Løgumkloster 31/1 - 2/2  
Thomas O fik meget ud af det musikalske på konferencen, nød det sociale og fik netværket en hel del med udveksling af ideer og erfaringer.  
Lisa var den eneste K&K-medarbejder, men følte sig meget velkommen og fik en masse gode kontakter. Vil meget gerne med næste år.
5. Godkendelsen af kommissorium. Det tilrettede er vedhæftet og vil blive gen-efterset  
Kommissoriet er godkendt med en enkelt lille rettelse, som Thomas F tilføjer, hvorefter det lægges på "vores" hjemmeside.
6. Aftaler omkring fyraftensmødet for MR d. 29/9  
Programmet fra sidst fastholdes overordnet, men rettes lidt til, da nye medlemmer er kommet til. Arne fortæller om at være menighed (ikke tilskuer, men deltager) og måske lidt om liturgiarbejdet set fra en lægmands synspunkt.  
Hanne og Heidi deles lidt om opgaverne og finder selv ud af hvem der siger hvad. Thomas F, Thomas O og Lisa, fastholder nogenlunde indholdet fra første udkast.
7. Afklaring af deltagelse på liturgikonferencen i Finland 1. - 4. november  
Thomas O håber at kunne komme med, men ved ikke før efter sommeren, om han kan få fri til det. Vil evt. tage fri/ferie for at kunne deltage.  
Heidi og Hanne regner med at deltage. Thomas F er usikker. Det afgøres også efter sommeren.

8. Afklaring omkring andre kurser for medlemmerne?  
Lisa vil gerne deltage på FUVs liturgikonference og undersøger om der er andre kurser, der er relevante. Hun vil også gerne med på turen til Himmelske Dage i Roskilde. Udvalget refunderer udgifterne.
9. Drøftelse af konkret ansøgning om tilskud fra udvalget (fra Dorte Ponsgaard) – og drøftelse af vores principielle holdning til sådanne ansøgninger. Ansøgning vedhæftet.  
Vi blev enige om ikke direkte at støtte, men vil gerne komme med et forhåndsudsagn om at bruge hende til et efterfølgende foredrag om dét, hun har lært. Det vil vi honorere med 2500,- kr. såfremt det ikke aflyses af den ene eller anden årsag.
10. Konkrete forslag til kurser, foredrag etc til efteråret 2022. Har nogen noget...?  
D. 3. maj har vi et kursus om orgelimprovisation. Det er i Viborg Domkirke med domorganist Morten Ladehoff. Der er p.t. 8 tilmeldte, så det bliver gennemført.  
Thomas F har arrangeret et kursus for præster om "Liturgisk fremtræden", d. 22. juni i festsalen i domsognegården. Maria Svane-Christiansen er underviser.  
Der er fyraftensmøde for menighedsråd om basisviden om liturgi d. 29. september.  
Vi holder en workshop om kirkebønnen en gang i det sene efterår. Thomas F står for det og kommer med datoforslag.
11. Evt. – og udfyldelse af kørsel  
Vi takkede Arne for Dagmartærte og hjemmebagte flødeskumboller m/ cocktailbær!  
Der er kommet nye takster på nye sedler. De blev udfyldt af Thomas O og Lisa.

*Referent*  
*Thomas Felter*